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 دربارة اهمیت رشــتة گیاهان دارویي و آیندة آن توضیح 
دهید؟

اهمیت این شــغل به طور مشــخص آن اســت که ما در آینده مي توانیم 
کســب وکارهایی را ایجاد کنیم که لازمة آن، آشناشدن دانش آموزان با این 
موضوع است. متأسفانه در حال حاضر تصور مي شود کارکرد این رشته فقط 
ساخت دم نوش ها براي نوشیدن یا درست کردن ترکیب ها براي درمان هاي 
موضعي و سطحي است، اما این ها تمام کاربرد گیاهان دارویي نیستند. ما از 
گیاهان دارویي مي توانیم در حوزه هاي صنعت آرایشي بهداشتي، عطرسازي و 
مواد غذایي استفاده کنیم. به طور مثال، از دانه هاي ریزي که در برگ هاي کاج 
وجود دارند، براي ساخت پایه هاي اصلي تولید عطر استفاده مي شود. یا مثلًا 
برگ هاي چاي که تاکنون به صورت شیمیایي خشک مي شدند و خاصیتشان 
کم مي شد، به شیوه اي جدید خشک مي شوند و خاصیت درماني دارند. ما اگر 
بتوانیم همین موارد را به صورت شفاف و همراه با مصداق ها براي دانش آموزان 
توضیح دهیم، هم براي تحصیل در آن ترغیب مي شــوند و هم خیالشان از 

شغل آینده شان راحت مي شود.

 چگونه دانش آموزان را به تحصیل  در این رشته ترغیب کنیم؟
در حال حاضر دستگاه های آموزشي ما نظري و الگوهاي تدریسمان تکراري 
هستند. همین وضعیت در کسب وکار هم وجود دارد. دانش آموزان ما چقدر 
با الگوهاي کســب وکار آشنایند؟ ما باید گروه هایي را ایجاد کنیم تا آینده و 

جایگاه شغلي رشتة گیاهان دارویي را براي دانش آموزان آشکار کنند. فردي 
که مي رود و پزشکي مي خواند، راضي است، چون مي داند در آینده، هم درآمد 
خوبي دارد و هم جایگاه اجتماعي. اما نگاهي که به آیندة کاري رشتة گیاهان 
دارویي وجود دارد، در نهایت کار عطاري است. ما نتوانستیم ارزش خوبي براي 
دانش آموزان ایجاد کنیم تا بازار کار رشتة گیاهان دارویي را گسترده بدانند؛ نه 
در حد عطاري! موضوع دوم این است که ما به »شتاب دهنده و خانة خلاق« 
نیاز داریم. این مرکزها براي دانش آموزان و دانشــجویان دوره هایي را برگزار 

مي کنند تا براي واردشدن به بازار کار آمادگي کسب کنند.
متأســفانه ما دانش آموزان را رها مي کنیــم و براي پس از فارغ التحصیلي 
برایشان برنامه اي نداریم. ما باید دانش آموزان را به دوره هاي کارآموزي مشغول 
و بعــد آن ها را وارد بازارکار کنیم، اما فضاهایي براي کارآموزي وجود ندارند. 
شرکت ها و آزمایشگاه ها این ظرفیت و امکان را ندارند که دانش آموزان را به 

کار گیرند تا در کنار تحصیل کارآموز هم باشند.

 براي حل این مشكلات چه مي توان کرد؟
یکي از نمونه هاي حل این چالش، برگزاري رویدادهاي فرهنگي و ترویجي، 
مثل جشنوارة گیاهان دارویي است. ما از بچه ها، کسب وکارها و صاحب نظران 
حوزة کارآفریني و کسب وکار دعوت کردیم به بچه ها بگویند اگر مي خواهند 
کاري راه بیندازنــد، از چه طریق اقدام کنند. این جشــنواره ها بچه ها را در 
معرض فضایي که باید باشند قرار مي دهند. محیطي که پر از کسب وکارهای 

از ديرباز تا كنون، انسان ها درمان هاي بيماري هاي خود را از طبيعت يافته اند و بهترين و سالم ترين راه ها براي بهبود دردها از ميان گياهان و آب وهوای سالم 
به دست آمده اند. در كشورهاي كهني چون هندوستان و چين بخش عمده اي از بيماري ها از طريق گياهان و ادويه ها درمان مي شوند و با وجود داروها و 

روش هاي درماني شيميايي، هنوز هم درمان هاي گياهي و طب سنتي جوابگو هستند. با توجه به اثربخش بودن اين روش درمان، چندسالي است كه مردم 
و مسئولان به رشته هاي جوان و نوپايي چون گياهان دارويي و طب سنتي توجه ويژه اي كرده اند و برنامه ها و جشنواره هايي ترتيب داده اند. يك نمونه از 

اين جشنواره ها، جشنوارة ملي گياهان دارويي بود كه مهرماه امسال با حضور جمعي از دانش آموزان و معلمان برگزار شد. در اين شماره از مجله با يكي از 
دست اندركاران برگزاري جشنواره، آقاي مهندس قرايي، نمايندة آموزش وپرورش در اين جشنواره، گفت وگو كرده ايم. اميدواريم از اين گفت وگو لذت ببريد.
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گیاهان دارویي است، دانش آموزان را براي حضور در بازار کار آماده مي  کند 
تا از نزدیک با چم وخم حرفه شــان آگاه شوند. بچه ها باید ببینند بازار چه 

چیزي را مي پسندد تا آن را تولید کنند.
این رشته آیندة شغلي خوبي دارد، به شرط اینکه در آن خلاقیت و نوآوري 
به کار گرفته شود. یک زمانی مي گفتند براي اینکه بیماري تان درمان شود، 
باید دوتا گیاه را مخلوط کنید و بگذارید 24 ساعت بماند، بعد آن را بخورید 
تا نتیجه اش را ببینید. بیمار هم به جاي این کار، مي رفت داروي شیمیایي 
مصرف مي کرد و زیر 12 ســاعت نتیجــة آن را مي دید. حالا ما باید بیایم 
از ظرفیت هایمان اســتفاده کنیم تا روي فــراوري داروها کار کنیم؛ یعني 
خودمان گیاهاني را که در درمان مؤثرند ترکیب کنیم و به شــکل دارویي 
آماده در بازار عرضه کنیم. البته الان هم این داروها هستند. در درمان همین 
بیماري آنفولانزا، پایة برخي از داروها گیاهي بودند. این کار از نظر اقتصادي 
هم براي کشور به صرفه است، زیرا مواد اولیة گیاهي بسیار ارزان تر از مواد 
اولیة شیمیایي هستند. ما گونه هاي بسیار متنوع و مفیدي را در سیستان 
و بلوچستان و خراســان جنوبي داریم. اگر بتوانیم محصولات را فراوري و 
دستگاهی کنیم، مي توانیم دوشادوش هندوستان پیش برویم. کار دستگاهی 
به این معناست که رســانه، آموزش وپرورش، و دانشگاه ها باید این حوزه را 
تبلیغ و معرفي کنند. حوزة گیاهان دارویي در مقایسه با داروهاي شیمیایي 
به خط تولیدهاي عظیم نیاز ندارد و دریافت مجوز براي تولیدشان آسان تر 
است. این موضوع در سرعت و سرمایه صرفه جویي مي  کند. این خصوصیات 

به کارآفرینان تازه کار در این حوزه کمک مي کند.

 ایدة برگزاري جشنواره از کجا آمد؟
شهریورماه سال 13۹8 کاري را شروع کردیم که بچه ها بدون هیچ پالایه 
)فیلتر( و ممیزي مي توانستند در آن شرکت کنند. تا آن موقع هر فراخواني 
مي خواســتیم بدهیم، از دانش آموزان »خلاق، ایده پرداز و مستعد« دعوت 
مي کردیم. این جملات باعث مي شدند بعضي دانش آموزان ناخودآگاه با خود 
بگویند: »من که خلاق نیستم، من که مستعد نیستم و...«. ما این روحیه 
را درک کردیم و فقط گفتیم: »هرکســي احساس مي کند مي خواهد یک 
روز خوب در کنار دیگران باشد، بیاید. بدون اینکه نیاز باشد ویژگي خاصي 

داشته باشد.«
 در آن جشــنواره بچه ها در زمینه هاي متعدد اســتعدادیابي و هدایت 
تحصیلي و شغلي شدند. ما این شرط را نگذاشــتیم که دانش آموزِ رشتة 
خاصي باشند، چون کسب وکار موفق به متخصص هاي زیادي نیاز دارد. هر 
شــبکة فروش گیاهان دارویي به برنامه نویسي براي افتتاح وبگاه و شرکت 

نوآفرین )استارتاپ(، به متخصص شیمي، متخصص روابط عمومي و... نیاز 
دارد.

سال هاي 13۹۹ و 1400 مصادف شدند با کرونا و جشنوارة »اینوتکس« 
کنسل شد. سال 1401 اتفاق خوبي افتاد و آن این بود که بیش از 7000 
دانش آموز به پارک فناوري پردیسان آمدند و در جشنوارة اینوتکس شرکت 
کردند. هیچ محدودیتي هم برایشان نگذاشتیم و نخواستیم که امتیاز خاصي 
مثل اختراع، ایدة ساخت یا نمرة بالا داشته باشند. ما گفتیم حتي اگر صرفاً 

حوصله تان سررفته است و مي خواهید یک روز را خوش بگذرانید، بیایید.

 جشنوارة گیاهان دارویي چطور رقم خورد؟
پس از اینوتکس در سال 1401 شروع کردیم براي کسب وکارهای خردي 
)خرده بیزنس هایي( مثل همین طب ســنتي و گیاهان دارویي جشنواره 
برگزار کنیم. با توجه به اینکه شش سال بود نمایشگاه طب سنتي برگزار 
مي شد، ما با آموزش وپرورش نشستي مشترک گذاشتیم و کارگروه تشکیل 
دادیم. فراخوان این جشنواره به هنرستان ها و پژوهش سراها فرستاده شد 
و حدود 1000 طــرح و ایده برایمان آمد. مدتي بعد، برخي از ایده پردازها، 
معلم ها و دانش آموزان براي ارائة محصولاتشان آمدند. براي شرکت کنندگان 
دوره هاي ضمن خدمت مثل توانمندسازي و مدیریت مالي برگزار کردیم تا 
به سمت بازار کار و کسب آمادگي براي شروع کسب وکار خود ترغیب شوند.

 مقدار رضایت و نفع این کار براي دانش آموزان چه قدر بود؟
بخشي از قضیه این است که دانش آموزان خوش حال بودند که به کارها و 
فعالیت هاي آن ها توجه شده است. تا پایان روز چهارمِ جشنواره همه راضي 
بودند. در این جشنواره یاد گرفتند چگونه تیم سازي کنند، ایده هاي کاربردي 
و عملیاتي بسازند، به بازارکار توجه کنند و... . اما بحث دیگر این است که ما 
چقدر مي توانیم هدایت شغلي مؤثري براي بچه ها ترتیب بدهیم. با یک مثال 
توضیح مي دهم. دانش آموزي بود که از گیاه اســطوخودوس، دارویي براي 
درمان دیابت ساخته بود. این دارو از دیدگاه آن دانش آموز خیلي خوب بود، 
اما داروهاي دیگري با همین خاصیت ساخته شده اند که بسیار رایج هستند 
و تجاري شده اند. حال اگر این دانش آموز کارش را جاي دیگر ارائه دهد و 
به او توجه نشود، سرخورده مي شود. ما در این جشنواره دانش آموزان را به 
سمت ایده هاي ناب و عملیات پذیر ترغیب مي کنیم و مسیر ورود و پیشرفت 
در بازارکار را به آن ها نشــان مي دهیم. نقش ما به عنوان راهبر، نشان دادن 
همین واقعیت ها و مانع ها به دانش آموزان اســت که در نهایت به رضایت 

دانش آموزان مي انجامد.


